
D l o u h o t ř e b o v s k ý  z p r a v o d a j                                  S t r a n a  | 1 

≠  

 

 

 

 

INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU 

Vážení spoluobčané, 

nejvýznamnější akcí právě probíhajícího roku byl dne 9. září jubilejní 5. ročník Setkání rodáků, občanů a přátel obce 
Dlouhá Třebová. Setkání předcházela dlouhá příprava. V prvé řadě bylo nutné připravit program, poptat jednotlivé 
vystupující a s nimi vše časově sladit. Dále bylo zapotřebí zajistit podklady a tisk dalšího dílu publikace „Obyvatelé obce 
Dlouhá Třebová“ a krásného kalendáře „Zmizelá Dlouhá Třebová 2024“. Souběžně probíhal tisk pozvánek, které bylo 
nutno rozeslat a roznést do jednotlivých domácností nejen v obci, ale i „rodákům“ žijícím mimo naše území,                        
vypsat výběrové řízení na dodání obědů, koláčů, zákusků apod., objednat počasí…. 

V sobotu dopoledne svítilo nádherně slunce, přivítali jsme se společně před kostelem sv. Prokopa, a poté program 
začal mší svatou. Od této chvíle již započal naplánovaný program. Mnozí z Vás využili možnost prohlédnout si základní                          
a mateřskou školu a zavzpomínat, jaké to tenkrát bylo, když… Vzpomínalo se i na poutavé výstavě pod názvem „O naší 
obci“ v přízemí budovy obecního úřadu, kde byla k nahlédnutí otevřená i nově zrekonstruovaná zasedací místnost.               
Na Rychtě jste obdivovali výstavu tělovýchovné jednoty a trofejí mysliveckého spolku. Dobrovolní hasiči Vás provedli 
hasičskou zbrojnicí, vedle které na volném prostranství probíhaly ukázky práce Hasičského záchranného sboru. Především 
děti si chtěly prohlédnout ve sběrném dvoře vystavenou techniku – stroje obce. Odpolední program na Starém hřišti              
se těšil veliké pozornosti. Vystoupení Black Bandu z Ústí nad Orlicí se setkalo s velkým ohlasem. Následovala vystoupení             
TJ Dlouhá Třebová – předškolní děti, mladší žákyně, oddíl gymnastiky a oddíl žen, která sklidila bouřlivý potlesk diváků, 
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některým ukápla i slzička radosti. Po krátké přestávce pokračovala zábava pod taktovkou hudební skupiny POP STARS,         
jež roztančila Staré hřiště a zároveň ukončila oficiální program dne. 

Po celou dobu jste se mohli občerstvit, počínaje obědem ve víceúčelovém sále, poté nápoji, kávou a sladkostmi, dalším 
teplým jídlem, protože den byl dlouhý. Nezapomněli jsme ani na děti, zábavný program byl pro ně připravený na hřišti 
před školou a na Starém hřišti si mohly nechat namalovat obličej. Především návštěvníci ze vzdálenějších míst využili 
možnosti projížďky hasičským autem po obci, auto zajíždělo i na místní hřbitov a zde měli možnost prohlédnout                           
si opravenou kapli. Do odpoledních hodin probíhal prodej upomínkových a dárkových předmětů, vzhledem k zájmu                  
je možné si je zakoupiti i na obecním úřadě. 

Celým dnem se neslo motto „Domov je místo, kde začíná náš příběh“…letošní setkání se vydařilo. Stalo se tak i díky 
obětavé práci pořadatelů a těch, kteří se na úspěchu celé akce podíleli. Děkujeme tímto všem pořádajícím.  

Vážení spoluobčané, užijte si nadcházející podzim, jeho krásně barevného listí, a ještě sluncem proteplených dnů. 

Kateřina Slezáková, starostka a Petr Najman, místostarosta 
 

Co se událo a plánuje? 
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U nově 

vybudovaného 

podchodu probíhají 

dokončovací práce. 

Všechny práce i plán 

rozpočtu na stavbu 

jsou dodrženy, čímž 

se blíží termín 

kolaudace a předání 

stavby. 

 
Termín slavnostního otevření bude zveřejněn na FB stránkách, v aplikaci 

Munipolis a pomocí sms. 

Byla dokončena I. etapa výstavby parkoviště vedle školy. Položen byl 

asfaltový povrch a ustaveno ohraničení. 

Parkoviště poslouží nejen při nepříznivém počasí. 

Další z bezpečnostních 

prvků byl nainstalován 

v posledním týdnu 

prázdnin. 

Tentokrát se jedná o 

upozornění na pohyb 

dětí před vjezdem ke 

kostelu. 

mailto:zpravodaj-dt@email.cz


D l o u h o t ř e b o v s k ý  z p r a v o d a j                                  S t r a n a  | 3 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

------------------------------------------------ 

Vyhodnocení fotosoutěže 

V minulém čísle zpravodaje byla vyhlášena fotosoutěž o nejkrásněší okno/zahradu 2023 a zde se můžete podívat             
na vítězné fotografie. Ceny byly uděleny nakonec dvě a to za nejkrásnější zahradu a nejkrásnější okno. Oba výherci                   
si odnesli krásné knihy, měli možnost prohlídky prostor obecního úřadu a v nové zasedací místnosti s nimi podebatovala 
paní starostka. Tímto výhercům ještě jednou gratulujeme a těšíme se na jejich další tvorbu. 

 

 

 

 

Obec Dlouhá Třebová

00580902

25,845

  610 371

tun

MJ

PODĚKOVÁNÍ 

Rádi bychom poděkovali občanům Dlouhé Třebové za jejich obětavou práci při sekání travních ploch           

po celou sezónu, včetně obecních ploch. Vážíme si vaší cenné péče o naše prostředí. 

VÝZVA 

Žádáme občany, aby dodržovali klid (především od travních sekaček, křovinořezů, 

motorových pil,…) v neděli a ve státní svátek. Narůstá počet stížností na obtěžující hluk. 

Buďme navzájem ohleduplní. Děkujeme. 

 

Obec Dlouhá Třebová 

obdržela Osvědčení o 

úspoře emisí a přehled 

o množství odpadu, 

který se nám společně 

podařilo vytřídit v roce 

2022. 

Občanům se podařilo 

vytřídit 30t odpadu, což 

je opět vyšší číslo než 

v roce 2021. Děkujeme, 

že třídíte. 
Kaple sv. Josefa prošla stavebními úpravami. 

Opraveno bylo vlhkem poničené zdivo 

v interiéru i exteriéru kaple. 

VYHODNOCENÍ FOTOSOUTĚŽE 
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SOCIÁLNÍ A KULTURNÍ KOMISE 

Letní měsíce jsou za námi a s nimi i mnoho akcí obce a naší komise. V červnu jsme připravili setkání seniorů                            
na "staré poště", kteří oslavili v měsících dubnu, květnu a červnu svá životní jubilea. Přišla jim popřát starostka obce           
ing. Kateřina Slezáková a místostarosta Petr Najman. Děti z naší mateřské školy s paní učitelkou připravily pro ně básničky 
a písničky pro zpestření posezení. U malého občerstvení zavzpomínali naši senioři na různé akce obce i na své zážitky              
z mládí. Odcházeli s přáníčkem, malým dárkem a snad i s pěkným zážitkem. 

 
 

Palaščák Juraj    83 let 
Bělinová Vlasta  81 let 
Najmanová Vlasta  80 let 
Kašparová Miluše  70 let 
Kašpar Jan  70 let 
Sychra Antonín   70 let 
Vencl Ladislav  65 let 
Jasanská Marta  65 let 
Novotná Dana  65 let 
Štancl Radomír  65 let  
Šimková Ilona  65 let 
 

 
 
Další setkání seniorů, narozených v červenci, srpnu a září se konalo v pátek 15.9. Tentokrát se sešlo celkem 16 jubilantů. 

Velmi si vážíme účasti všech seniorů. Přišla mezi nás i paní Božena Páclová, která oslavila v srpnu 90. narozeniny a patří 
mezi nejstarší občany naší obce. Paní starostka jim přišla popřát s přípitkem a děti z mateřské školy přišly zazpívat známé 
lidové písničky, při kterých si pozpěvovali i senioři. K dispozici byla prohlídka alb starých fotek, prohlídka nové zasedací 
místnosti a samozřejmě nechybělo i občerstvení a přání s dárečkem. 

 
 

Páclová Božena  90 let                                      
Štanclová Růžena  87 let                                   
Pirklová Alena  75 let                                         
Pospíšil Václav  70 let                                         
Reichlová Ludmila  70 let                                   
Hamplová Věra 65 let                                       
Hordějčuk František  65 let 
Vytlačilová Vlasta  87  let 
Mikeš František  65 let 
Vieriková Věra 85  let 
Kašpar František  75 let 
Rybková Božena  70 let 
Hájková Radoslava  70 let 
Faltová Jitka  65 let 
 
 
 
 

 
Ještě jednou gratulujeme všem našim jubilantům a také 

těm, kteří se nemohli setkání zúčastnit. 
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V rámci akce nazvané Putovní kino se 30.  června promítaly na starém hřišti dva 
filmy. LED technologie umožnila již odpoledne dětem sledovat pohádku Kocour 
v botách a večer si na své přišli jejich rodiče u filmu Ostrov. I tady jsme pomáhali při 
organizaci a zajištění občerstvení. 

V červenci jsme připravili pro 24 dětí z naší obce příměstský tábor. Počasí nám 
přálo až moc. Program byl pestrý a někdy i náročný. O program, organizaci a děti     
se starala Jana Razýmová, Olga Štanclová a Ilona Šimková. S podrobným programem 
se můžete seznámit v samostatném článku "Příměstský tábor". Snad jsme našim 
nejmenším trochu zpestřili jejich prázdniny a mají na co vzpomínat. 

Hlavně jsme se v těchto měsících připravovali na Setkání rodáků, občanů a přátel 
obce Dlouhá Třebová. Již od února jsme sháněli emailové adresy našich 
spoluobčanů, kteří v obci již nežijí. Podařilo se nám získat přes 200 emailových adres 
na rozeslání pozvánek. Další pozvánky jsme roznášeli osobně po České Třebové,     
Ústí nad Orlicí, Řetové a Libchavách. Jen malé množství pozvánek jsme poslali 
poštou. Zde nám velmi pomáhaly Jarča Marková a Míla Bělinová, za což jim velmi 
děkuji. Děvčata z komise připravila různé soutěže a hry pro naše nejmenší.                   
Na starost jsme si vzali i prodej upomínkových předmětů, magnetek, kelímků,         
knih a kalendářů. Všechny tyto předměty si i nyní můžete zakoupit na obecním 
úřadě. Zvláště bych chtěla upozornit na kalendář obce, který připravil na požádání 
vedení obce Martin Lamplot. Mnohé fotografie, které zde najdete, jste určitě nikdy 
neviděli. Martinovi patří velké poděkování. 

Letošní rok jsme si tedy užili Setkání rodáků, občanů a přátel obce, které                   
se tradičně uskutečňuje po pěti letech, a příští rok se zase sejdeme se seniory              
na tradičním „Setkání seniorů“. 

 
 

 
 
Zlaté svatby – 50 let společného života oslavili 
03.08.2023  -  Jana a Václav Vaňkovi 
15.09.2023  -   Zdeňka a Ota Kubištovi 
22.09.2023  -   Stanislava a Jindřich Kroulíkovi 
 

A co nás čeká na podzim?  Určitě setkávání na „staré poště“ s vyprávěním o cestování a s různými soutěžemi.         
Přivítáme také nové občánky, oslavíme životní jubilea s našimi seniory, pomůžeme na zabijačce a připravíme vánoční 
jarmark. 

Těšíme se na vás při setkávání na různých akcích. Děvčatům ze sociální a kulturní komise pak děkuji za jejich přípravu. 

                                                                   Za sociální a kulturní komisi 
                                                                           Ilona Šimková 
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 PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 2023 

V roce 2023 se konal příměstský tábor pro děti od 10. do 14. července 2023. 

V pondělí jsme nejprve zdobili 
dřevěné krabičky na „poklady“, které 
jsme si z výletů měli vždy přivézt a do 
ní pak schovat. Po svačině jsme se 
vydali na procházku po okolí, 
abychom si nasbírali vše „nutné“ pro 
odpolední tvoření ostrovů.                    
Na Starém hřišti jsme si ve skupince 
ostrovy postavili, a dokonce si každá 
skupina svůj ostrov pojmenovala          
a vymyslela k němu svůj příběh. 

 

 

 

V úterý jsme vyrazili na celodenní výlet do Polska do Minieurolandu. Obdivovali jsme krásné miniaturní stavby,         
minizoo s plameňáky, opičkami, papoušky a našli jsme i surikaty. Po prohlídce areálu jsme si dali i zmrzlinu a zamířili                  
i na dětské hřiště. 
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Ve středu jsme již tradičně vyrazili na kolech na Srnov. Skupinka 
nejzdatnějších našich cyklistů si cestu trochu protáhla a „zpestřila“ 
i několika stoupání. Další dvě skupinky pak jely nejkratší a nejméně 
náročnou trasu. V Srnově jsme nejdříve vyráběli loďky z kůry              
a vory, letadla ze dřívek a kolíčku, skládali jsme také papírové 
vlaštovky. Po obědě jsme se vydali k vodě, kde jsme naše loďky 
také otestovali a zasoutěžili, čí vlaštovka nejdále doletí.  

Ve čtvrtek jsme se vydali vlakem do Olomouce                    
do Pevnosti poznání. Čekalo nás úžasné interaktivní 
muzeum, kde jsme objevovali různé zajímavosti z přírody      
i techniky. Během návštěvy jsme také navštívili planetárium 
a shlédli film. 

 

 

V pátek jsme zůstali v Dlouhé Třebové, ale skoro celý den jsme 
strávili u myslivecké chaty. Hráli jsme na schovávanou, dali si 
závody v létání vlaštovek. K obědu jsme si nakonec připravili 
hamburgery a po obědě se vydali na stezku, kde jsme nejdříve 
hledali nádobky s klíči a dopisem, které nás nakonec dovedly                  
k pokladu. Pak už jsme se museli vrátit zpět do obce, kde jsme               
si v Konzumu mohli vybrat zmrzlinu, kterou máme nejraději.                
Na závěr jsme měli ještě chvilku si na úřadě popovídat, co se nám 
líbilo a nelíbilo, a pak si už jen popřáli pěkný zbytek prázdnin.  

 

 

 

V letošním roce pro děti tábor připravily Olga 
Štanclová, Jana Razýmová a Ilona Šimková. Dále také 
děkujeme za výpomoc na cyklovýletu p. Najmanovi    
a p. Razýmovi a mysliveckému spolku za zapůjčení 
zázemí myslivecké chaty v Dlouhé Třebové pro 
páteční den. 

 
 
 

 
 
 

SOUTĚŽ 

Redakce Dlouhotřebovské zpravodaje za podpory obce Dlouhá Třebová vyhlašuje další soutěž, tentokrát na téma: 

VÁNOČNÍ DEKORACE 
A protože věříme, že mezi vámi bude mnoho tvořivých adeptů na výhru, máme jednu podmínku. Tou je dekorace doma 

(vlastnoručně) vyrobená – vše ostatní necháme na vaší fantazii. Fotografie nám zasílejte do 31.12.2023 na email: 
zpravodaj-dt@email.cz. 

mailto:zpravodaj-dt@email.cz
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DLOUHOTŘEBOVSKÝ KALENDÁŘ AKCÍ 

 

KRONIKÁŘ OBCE 

Měnová reforma v roce 1953 

V obecní kronice je krátký, ale výstižný zápis:  

„Dne 1. června 1953 byla provedena celostátní měnová 
reforma. Zároveň byly upraveny ceny zboží v nové měně 
československé. Vcelku přinesli naši občané k výměně 
4 496 839,30 Kčs. Nových peněz v hodnotné měně 

obdrželi občané 153 978,68 Kčs. Měnový rozdíl 
4 342 860,62 Kčs. Největší počítání bylo s drobnými 
penězi, které někteří lidé přinesli v plátěných sáčcích, 
krabicích a plechovkách. Ti občané, kteří měli peníze 

Chrámový sbor slaví 80 let 

V letošním roce slaví chrámový sbor místního kostela 80 let od svého založení. Podrobnější článek o historii   
i současnosti sboru bude v předvánočním vydání obecního zpravodaje. 

Dnes chceme pozvat na akce, které k tomuto výročí připravujeme v kostele sv. Prokopa: 

▪ září – říjen – výstava k výročí sboru 
▪ 7. října 17:00 hod. – koncert scholy a sboru adventistů z České Třebové 
▪ 17. prosince 16:00 hod. – 33. adventní koncert – účinkuje schola a Acri Tibia 
▪ 31. prosince 8:00 hod. – děkovná bohoslužba se zpěvem scholy 
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uloženy v záložně, byli na tom daleko lépe, neboť dostali 
proplacený obnos 1:5, ostatní 1:50. Počítání a výměna 
peněz trvala po 3 dny.“ 

Co k tomu dodat? Je pravda, že prvorepubliková měna 
byla znehodnocena válkou a inflací. První měnová reforma 
se uskutečnila 1. listopadu 1945. Jejím cílem bylo snížit 
objem peněz v oběhu a znovu zavést československou 
korunu. 29. května 1953 ujišťoval prezident Antonín 
Zápotocký v rozhlasovém projevu občanstvo, že naše 
měna je pevná, žádná reforma nehrozí a že to jsou fámy. 

Za dva dny bylo všechno jinak. Tehdejší mocí byla         
reforma prezentována jako vítězství „pracujícího lidu“ a 
úder buržoazii, důsledkem však bylo znehodnocení úspor, 
propadnutí vázaných vkladů všeho obyvatelstva a pokles 
jeho životní úrovně. Anulováním dluhů státu vůči 
domácímu obyvatelstvu šlo o faktický státní bankrot.           

Pro obyčejné lidi, kteří si celý život šetřili na stáří a měli 
peníze „pod slamníkem“, to byla katastrofa. 

      
František Mikeš  

 

 

 

Střípky z obecní kroniky o tělovýchově 

17. června oslavila Tělovýchovná jednota Sokol zdařilou akcí 100 let od svého založení. Co je o tělovýchově do roku 
2000 zapsáno v obecní kronice?  Není toho mnoho, pouze střípky. 

 

Po první světové válce začala být kronika vedena 
Rudolfem Rybkou až od roku 1934. Z tohoto roku jsou také 
první zápisy. Dramatický odbor místní katolické tělocvičné 
organizace Orel sehrál na jaře 3 divadelní představení. 
Místní osvětová komise a tělocvičná jednota Sokol 
uspořádal 17.7. přednášku o brannosti, 26. července dětský 
den a 18. října tělocvičnou akademii. Většina akcí probíhala 
v sále Na Rychtě. Na počest 85. narozenin prezidenta 
Masaryka uspořádal Sokol v březnu 1935 přednášku učitele 
Otakara Dobrovského. na jaře dvě divadelní představení       
a 27. října opět tělocvičnou akademii. Orel sehrál v prosinci 
dvě divadelní představení, v následujícím roce také dvě. 
Další zápis je z roku 1938. 22. května se konala Sokolská 
akademie. 3. – 6. července se v Praze konal Všesokolský 
slet, který se stal manifestací na obranu republiky před 
hrozící německou agresí. 

Přišla válka – tělovýchovné organizace byly zakázány. 
První zápis je ze 17. června 1945 – na sokolském cvičišti       
se konalo veřejné schvalování nově jmenovaných členů 
místního národního výboru. 21. července 1946 zde hasiči 
slavili 60 let založení hasičského sboru. 4. května 1947          
se konala sokolská akademie, 14. září vzpomínkový večer 
na T. G. Masaryka. 14. února 1953 Sokol uspořádal 
maškarní merendu. 6. září 1960 jednala rada místního 
národního výboru poprvé o nutnosti výstavby tělocvičny      
u školy. 

První samostatná kapitola o sportu je zaznamenána 
v roce 1964, kdy se vedení kroniky ujal Jan Broulík. V Sokole 
byly 3 oddíly – šachový (2 družstva), založený v roce 1954 
Rudolfem Machem a úspěšně hrající v krajském přeboru, 
oddíl stolního tenisu (6 družstev) vedený Jindřichem 
Fanglem a oddíl odbíjené. V roce 1965 kronikář trpce 
konstatuje, že pro tělovýchovu v obci nejsou podmínky          
a mladí proto odcházejí sportovat do sousedních měst. 
V letech 1966–1968 existuje jen šachový oddíl hrající 

v hostinci Na Rychtě a oddíl odbíjené hrající pouze od jara 
do podzimu na hřišti u kostela. 

V roce 1971 schválil Okresní národní výbor (ONV) 
výstavbu víceúčelového sálu. Plánovaný rozpočet činil 
2 210 000,- Kč. Obec měla přispět částkou 400 tisíc, ONV 
600 tisíc, ČSTV 500 tisíc, místní zemědělské družstvo          
150 tisíc. Zbytek byl hrazen z půjčky. Stavba započala v roce 
1972 – bylo odpracováno 3 354 brigádnických hodin. 
V tomto roce upravili bratři Josef a Jaroslav Rybkovi 
s dalšími mladými sokolské hřiště na kluziště pro veřejné 
bruslení. Dodnes mnozí vzpomínají na hokejové zápasy 
mezi svobodnými a ženatými nebo sousedními obcemi          
o sud piva i na zimní večery nebo dlouhé noci strávené na 
„Žabárně“ při přípravě kluziště. V roce 1973 stavba 
pokračovala rychlým tempem – rozpočet stavby byl 
navýšen na 2 814 000,- Kč. V roce 1974 nastaly potíže 
s materiálem – chyběla elektroinstalace a osvětlení. 

Víceúčelový sál byl slavnostně otevřen 6. prosince 1975, 
několik týdnů před připojením obce k Ústí nad Orlicí 
(1.1.1976). Reportáž z otevření se dostala i do zpravodajství 
Československé televize. Na stavbě se podílelo 527 občanů, 
kteří odpracovali 13 520 brigádnických hodin. Hodnota díla 
byla oceněna na 3 512 000,- Kč. Důležitější však bylo,            
že vybudováním tělocvičny výrazně ožil společenský život 
v obci a tělovýchova po dlouhých letech konečně dostala 
odpovídající prostor pro svoji činnost. 

Obecní kronika byla po sloučení obce s Ústím nad Orlicí 
odevzdána a nebyla vedena. V dodatečných zápisech 
z roku 2000 jsou pouze 2 zmínky o tělocvičně. V roce 1993 
byla provedena oprava podlahy a rekonstrukce osvětlení, 
v roce 1998 začala být tělocvična vytápěna tepelnými 
čerpadly. 

Na závěr nezbývá než poděkovat všem, kteří se nezištně 
věnují mládeži a popřát místním sokolům do dalších let vše 
dobré.  

 
František Mikeš  

https://cs.wikipedia.org/wiki/M%C4%9B%C5%A1%C5%A5anstvo
https://cs.wikipedia.org/wiki/Znehodnocen%C3%AD_m%C4%9Bny
https://cs.wikipedia.org/wiki/Spo%C5%99en%C3%AD
https://cs.wikipedia.org/wiki/Vklad
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%BDivotn%C3%AD_%C3%BArove%C5%88
https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C3%A1tn%C3%AD_bankrot
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FARNÍCI DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

V sobotu 10.6 se farníci z Dlouhé Třebové zúčastnili 
tajného výletu manželů, a to už 11tého ročníků, 
pořádaného farností z České Třebové. Tento výlet má 
své kouzlo v tom, že nevíte, kam jedete. Autobus nás 
nakonec dovezl do Pardubic, kde jsme navštívili kostel 
sv. Bartoloměje s výkladem od pana kostelníka                      
a přítomností nás poctil pomocný biskup o. Josef Kajnek, 
který zavzpomínal na roky služby v orlickoústeckém 
kostele a okolí. Dále jsme navštívili kostel zvěstování       
p. Marie, od kterého jsme procházkou za krásného 
počasí přes park dorazili k zámku Pardubice. Po krátkém 
výkladu o historii jsme procházeli zahradami a po 
dopoledních prohlídkách se vrátili k autobusu. Oběd 
jsme měli zajištěný v suterénu úřadu Sezemice, kde je 
výborná restaurace. Po něm jsme jeli ke Kunětické hoře 
a procházkou navštívili tuto památku, která zakončila 
tento den a krásný výlet. To vše díky organizátorům 
manželům Kubištovým a o. Kolovratníkovi. 

Díky a budeme se těšit na další ročník. 
 

………………………………………………. 

V neděli 9.7.2023 farníci z Dlouhé Třebové a okolí oslavili svatoprokopskou pouť průvodem od původní sochy                     
sv. Prokopa z dolního konce (č.p. 142 U Prokopa). Za zpěvu dlouhotřebovské scholy a ostatních zúčastněných pokračovali 
Ševcovinou ke kostelu, kde nás přivítal o. Miloš Kolovratník, který zahájil mši svatou vedenou z kostela sv. Prokopa.                 
Po skončení obřadu se někteří přesunuli na staré hřiště za pouťovou zábavou a občerstvením. 

 

Ivo Sedláček 

v tomto období nás opustili: 

Skála Ludvík ve věku nedožitých 84 let 

Branda Luboš                     ve věku 69 let 

   

ČEST JEJICH PAMÁTCE 

v období od 01.05.2023 do 11.09.2023 
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Ďábel nebo drak? 

První písemná zpráva o existenci obce Dlouhá Třebová pochází z roku 1304, kdy ji český král 
Václav II. postoupil s částí lanšperského panství zbraslavskému klášteru. Někdy v této době      
(do roku 1358), nejpozději však v letech 1358 - 1481, kdy ves patřila biskupství litomyšlskému, 
byla na ostrohu vystavěna tvrz. V blízkosti tohoto místa byla o několik století později vystavěna 
zvonice, do které byl zavěšen první doložený obecní zvon – "Prokop". 

Začátkem roku 1998 požádali zástupci naší obce heraldika pana Zdeňka Velebného                    
o zhotovení návrhu na znak a prapor obce. Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky 
naší obci pak 18.června 1998 podle tohoto návrhu udělila znak a prapor. 

Znak: ve zlatém štítě postavená červená berla, k níž je červeným obojkem připoután 
černý rozkřídlený ďábel v podobě draka s červenou zbrojí a jazykem. Prapor: žlutý list          
s červenou berlou otočenou k žerdi, k níž je červeným obojkem připoután rozkřídlený 
ďábel v podobě draka s červenou zbrojí a jazykem. Svatý Prokop je patronem naší obce.  
Zkrotil berlou draka – ďábla, což značí poražení zla. Berla je symbolem církevní vrchnosti, 
přičemž jejich barevné provedení připomíná barvy znaku litomyšlského biskupství (černý 
heroldský kříž ve zlatém poli). 

4.července 1999 uspořádal Obecní úřad Dlouhá Třebová v rámci tradiční staročeské 
pouti oslavu u příležitosti udělení užívacího práva obce na vlastní symboly, které budou 
reprezentovat Dlouhou Třebovou. Dopoledne proběhlo za účasti představitelů obce            
a pozvaných hostů - mj. senátor Bohumil Čada, poslankyně Veronika Nedvědová,                 
ve zdejším chrámu Páně sv. Prokopa slavnostní vysvěcení praporu obce. 

 

V roce 2008 na základě dohody s obcí, požádali zástupci naší tělovýchovné jednoty 
pana Velebného o návrh na trička TJ ve spojitosti se znakem obce. Již na Setkání rodáků 
vystoupily děti v nových modrých trikách s novým veselým symbolem draka. Stejný 
symbol máme i na nových vratných kelímcích. 

   Ilona Šimková 

 

MATEŘSKÁ ŠKOLA DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

 Mateřská školka na výletě 
Jak bývá každý rok zvykem, tak i letos pro děti z MŠ v Dlouhé Třebové, naplánovaly paní učitelky výlet. Tentokrát 

vybraly krásný ranč v Bítovanech. Vše vypuklo 7.6.2023, kdy se v ranních hodinách děti a paní učitelky rozjely autobusem 
na naplánovanou trasu. Asi po hodině cesty autobus zastavil. Natěšené děti ušly pár kroků a najednou se před nimi objevila 
malá, ale velmi krásná ZOO. Všichni byli mile překvapeni, jak je ranč útulný, čistý a plný nejrůznějších zvířátek. Děti měly 
možnost si pohladit a nakrmit ovečky a kozy, viděly lamy, opice vydávající nejrůznější zvuky nebo gepardy pozorující  
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hemžení dětí. Uvnitř areálu byla budova, kde měly děti možnost 
vidět    i terária s různými plazy a ještěrkami. Vzhledem ke krásnému 
počasí se děti mohly najíst venku, kde bylo vše přizpůsobeno pro 
malé návštěvníky. Po prohlídce celého ranče se děti rozjely 
autobusem zpět do Dlouhé Třebové. Díky ochotě personálu na ranči, 
skvělému panu řidiči a pěknému počasí, se výlet vydařil. Děti i paní 
učitelky se už nyní těší na další, stejně krásný výlet, zase za rok. 

 

 

 
 
Pasování předškoláků 

V červnu se ve školce již tradičně konalo pasování předškoláčků. Pro děti, které 
jdou do první třídy to je velmi významný den. Zároveň však i pro jejich kamarády               
a paní učitelky, které se s nimi loučí.  

Akce se konala na školní 
zahradě a byla trochu jiná než 
v předchozích letech. Byla spojena 
s muzikoterapií a s různými hrami 
na stanovištích, kde si mohly děti 
ledasco vyzkoušet.  

Děti byly rozděleny do dvou 
skupin. První skupinka si poslechla 
příběh doprovázený zpěvem s různými netradičními nástroji 
připomínající mořský svět. Děti si mohly všechny nástroje vyzkoušet, 
zahrát si pohybovou hru a zatancovat taneček. 

Druhá skupina byla rozdělena do menších skupinek, které se střídaly 
na stanovištích. Děti si mohly udělat tetování s motivy mořských 
živočichů, vyzkoušet si tvořit obrovské bubliny pomocí velkého 
bublifuku. Na dalších stanovištích se děti snažily trefit kroužkem na tyč 
a míčkem do otvoru. Domů si ještě děti na památku odnesly zvířátka 
z nafukovacích balónků.  

Po muzikoterapii a splnění všech úkolů na stanovištích nastalo 
očekávané pasování předškoláků. Díky tomu, že při muzikoterapii byl 
využíván mikrofon, mohli jsme si předškoláky pěkně svolávat 
mikrofonem a posadit na křeslo, kde byli pasováni na školáky.  

Všem školáčkům, kteří jsou nyní už v první třídě přejeme, aby se jim 
ve škole líbilo, měli spoustu kamarádů a nových zážitků, a aby rádi 
vzpomínali na školku, kamarády a paní učitelky.  

 
Za mateřskou školu Jana Vojáčková 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

Loučení se školním rokem  

Poslední červnový týden jsme v naší škole nachystali s dětmi 
Zahradní slavnost. Děti nacvičily za pomoci učitelek program            
a maminky a tátové zase pomohli s výzdobou.  

Na Zahradní slavnost měly všechny třídy v tělocvičně 
připravené vystoupení nejen pro rodiče, ale také pro budoucí 
prvňáčky, kteří se tento den loučili se školkou. Od Spolku rodičů 
předškoláci dostali pastelkovník, který se jim bude jistě velmi 
hodit.  

Děti z první třídy byly převlečené za pohádkové postavy           
a s písničkou nás zavedly s paní učitelkou Evou Kopeckou            
do pohádkového lesa. Druháci s paní učitelkou Pavlou 
Osohovou ukázali svým „kloboukovým“ tancem, že mají velký 
smysl pro rytmus a zvládnou tančit i vsedě. Třeťáci všem s paní 
učitelkou Markétou Limberskou dokázali, jakou mají úžasnou 
paměť, každý z nich nám řekl velmi zajímavé informace                   
o planetách sluneční soustavy a všichni ukázali i svou planetku, 
kterou sami vyrobili.  

Zpívající pracovití mravenci ze 
čtvrté třídy paní učitelky Aleny 
Kopecké ukázali, jak jsou sehraní      
a staví mraveniště, a zvládli 
dokonce i některé gymnastické 
výkony. Páťáci paní učitelky         
Lucie Beranové se předvedli 
povedenými scénkami a vtipnou 
ukázkou toho, jak se velmi přísná 
paní učitelka snaží, aby je něco 
naučila, ale nikdo ji nebere vážně. 
Moc jsme se nasmáli.  

Potom nastoupilo před obecenstvo 28 dětí, které doma s rodinou třídí 
odpad a nasbíraly celkem 220 kg hliníku za rok. Všichni byli odměněni knihou, 
nejlepší sběrači společenskou hrou.  

Další důležitou událostí tohoto odpoledne byl křest Třinácté knihy, která je 
souborem výtvarných a literárních dílek všech dětí z naší školy. Posledním 
vystoupením byl pěvecký koncert všech tříd, který připravila v rámci hodin HV 
paní učitelka Lenka Jakeschová.  

Loučící se pátá třída obdarovala svou paní učitelku velkou kyticí a spoustou 
dárečků. Spolkem rodičů bylo každému žáku páté třídy předáno na rozloučení s naší školou album fotografií, které 
dokumentovaly společné školní akce od první do páté třídy.  
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Potom přišlo na řadu překvapení. Všichni jsme se přesunuli na zahradu, kde rodiče ze spolku rozdali předškolákům                  
a páťákům balónky, na něž měly děti navázané své vzkazy a přání. Na zahradě pak balonky vypustily do světa.  

Občerstvení na tuto akci připravily děti v hodinách pracovních činností a dobroty napekly paní učitelky. Pan školník                 
a paní asistentka nachystali pitný režim. Všichni si potom užívali zábavu na zahradě. Myslím, že jsme všichni strávili pěkné 
letní odpoledne. 

Mgr. Alena Kopecká 

-------------------------------- 

Škola volá 
Letošní školní rok jsme zahájili v pondělí 4. září. Pro 16 malých prvňáčků i jejich rodiče to byl důležitý mezník, který děti 

posunul do další životní etapy. Starší žáci se vrátili na důvěrně známé místo, kam se těšili na své kamarády a někteří                    
i na nové poznatky a výzvy.  

 
 
 

A aby ten začátek školy byl pozvolný a příjemný, čekal děti ve čtvrtek seznamovací výlet do Cakle. Vlakem jsme popojeli 
do Ústí nad Orlicí, a pak jsme po cyklostezce vyrazili k našemu cíli. V tábořišti bylo spousta zábavy: kopaná, volejbal, cvičící 
stroje, prolézačky a slackline. Jako třešinka na dortu byla možnost zakoupit si drobné občerstvení.  A proč seznamovací 
výlet? Aby se děti poznaly navzájem, pomohly si, předaly si zkušenosti. Krásně se to projevilo při zpáteční cestě, kdy starší 
žáci vzali za ruku prvňáčka, pomohli jim během cesty i ve vlaku, povídali si a hledali si k sobě navzájem cestu. A tohle je na 
malotřídních školách pěkné, že se všichni známe a jsme jedna parta. 

Mgr. Pavla Osohová 
 

SPOLEK PŘI MŠ A ZŠ DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

 

Dovolte mi začít malým ohlédnutím za poslední akcí loňského 
školního roku – Vítáním prázdnin. Za krásného počasí se na starém 
hřišti sešli rodiče s dětmi, aby si zpříjemnili čekání na prázdniny. 
Čekal na ně bohatý program – soutěže, cukrová vata, jízda na koni, 
malování na obličej, tetování, hudba, občerstvení, běhání v pěně        
a následná sprcha. Celá odpolední akce se vydařila, děti se dosyta 
vyřádily. Poslední týden školy se ještě několik členek Spolku 
zúčastnilo školní Zahradní slavnosti, během níž předaly dárečky 
páťákům a budoucím prvňáčkům.  
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Nyní již ale začal nový školní rok a my se ve Spolku po letní 
pauze opět scházíme, abychom vymysleli, jaké akce letos 
uspořádáme. Už teď vás můžeme pozvat na několik akcí, které se 
odehrají do konce tohoto roku. Obzvláště rodiče malých dětí 
ocení bazárek dětských věcí, který se uskuteční v sále hostince    
Na Rychtě ve dnech 2. – 4. října. První zážitkovou akcí, na níž se 
můžeme potkat, bude v sobotu 7. října drakiáda. O měsíc později 
v sobotu 4. listopadu se na vás budeme těšit na tradičním 
podzimním uspávání přírody s lampionovým průvodem.                     
A předvánoční čas si zpestříme v sobotu 2. prosince na vánočních 
dílničkách.  

Rádi vás potkáme na kterékoli z našich akcí, zároveň budeme 
rádi za každou pomoc s jejich pořádáním. Další informace najdete 
na vývěsce, na nástěnkách, na webových a FB stránkách. 

Lucie Kovářová (Spolek při MŠ a ZŠ Dlouhá Třebová) 

 

BABIČČINY HOLKY 

Letní dny v Babiččině zahradě 

Letní počasí se nám moc líbilo. Stačilo obout botasky 
a běželo se ven. Začátkem léta jsme si udělali výlet do 
České Třebové na zmrzlinu, na které jsme si moc 
pochutnali. Poznávali jsme hmyz a kytičky, které jsme 
potkali na procházce nebo na zahradě. Prožili jsme 
indiánský týden, ve kterém jsme vyráběli lapač snů              
a zahráli si spoustu her. Pro všechny zajímavý byl retro 
týden, kde si děti vyzkoušely například praní na valše 
nebo hru céčka. V houbičkovém týdnu se z dětí stali 
krásné muchomůrky a byla i poznávačka hub a rostlinek, 
které rostou v lese. Na konci prázdnin jsme se rozloučili 
se staršími dětmi a už se seznamujeme s novými.  
Tety z Babiččiny zahrady přejí všem dětem hezký vstup 
do nového školního roku. 

 
  

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Pavla Zbyvatelová, Marta Rýglová 

Babiččiny holky z.s. 
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ROZHOVORY S OSOBNOSTMI 

Vážení čtenáři,  

po příjemném a úspěšném rozhovoru v minulém čísle, jsme tentokrát měli tu čest se sejít s neméně výraznou osobností 
obce. Osobností, která byla ve vedení obce více jak dvě desítky let a má významný podíl na životě v naší obci.                       
Tímto člověkem není nikdo jiný než bývalý místostarosta obce Dlouhá Třebová Jan Horák. 

 

Rozhovor s Janem Horákem 
 

 

Redakce: „Dlouhotřebováci Vás znají zejména jako 
bývalého místostarostu obce. Jakému zaměstnání jste se 
věnoval před touto dobou?“ 

Jan Horák: „Po zdárném dokončení Střední průmyslové 
školy v České Třebové v oboru elektrika, jsem v roce 1971 
nastoupil do DKV Česká Třebová. Zde jsem po absolvování 
zkoušek a zácviku začínal jako strojvedoucí a následně jezdil 
na osobní dopravě až do odchodu do předčasného 
důchodu“.  

Redakce: „Nedlouho po Sametové revoluci jste se stal 
členem zastupitelstva. Byla to doba mnoha možností. Jak 
vzpomínáte na obec v této době a jak pracovalo tehdy 
zastupitelstvo v porovnání s dnešní dobou?“  

Jan Horák: „Zvolili nás tehdy za vládní stranu ODS                        
a zastupitelstvo asi měsíc, dva soupeřilo o pozice. To se však 
rychle uklidnilo, protože jsme věděli, že musíme udělat 
hodně věcí pro Dlouhou. Doba byla taková, že zde nebylo 
téměř nic – zaměstnanci, sekačky,… Jako důležité jsme však 
vnímali osamostatnění od Ústí nad Orlicí, což nevím jak by 
se nám později podařilo.  
Jinak rozdíl v činnosti zastupitelstva vidím a dostává se ke 
mně i z doslechu. Dřív byla daleko větší soudržnost 
zastupitelstva, jak vládnoucí strany, tak i opozice. Všichni 
jsme chtěli společně udělat co nejvíc pro zvelebení Dlouhé. 
A to by mělo být snahou každého zastupitelstva. Za nás se 
udělala splašková kanalizace, regulace řeky, plynofikovala 

se obec a třeba nakoupila veškerá potřebná technika.             
To vše ale proto, aby to sloužilo občanům, protože to je 
z jejich peněz“.  

Redakce: „V roce 1998 jste byl zvolen neuvolněným 
místostarostou obce a ve funkci setrval dalších 20 let. Bylo 
potřeba se na tento post připravovat, kde jste získával 
informace a zkušenosti?“ 

Jan Horák: „Vše jsem se učil v průběhu. Postupně jsem 
přebral veškerou agendu, která spadala do kompetence          
a získával zkušenosti.“ 

Redakce: „Nelze se nezeptat, jak hodnotíte své působení 
ve vedení obce? Měl jste možnost být u rozhodování 
každodenních i zásadních záležitostí, což jistě přinášelo 
pozitivní i negativní emoce. Jaké to byly?“ 

Jan Horák: „Byly to časy různorodé. Časy dobrých 
rozhodnutí i těch méně dobrých. Ale čeho si nejvíce cením 
na spolupráci s Jardou (Jaroslavem Kašparem, pozn. 

redakce), byl vzájemný respekt. Někdy s odstupem času 
zjistíte, že se mohlo rozhodnout třeba lépe, ale bylo 
potřeba spolupracovat dál a respektovali jsme jeden 
druhého“.  

Redakce: „V minulém rozhovoru jsme se pana Kašpara 
ptali, čeho si nejvíce váží za dobu svého působení ve 
vedení obce. Dokážete říct, co podle Vás obec pozvedlo, 
nebo jaká akce se vydařila?“ 

Jan Horák: „Z kulturních akcí to pozvedlo jednoznačně 
Setkání rodáků a výročí 700 let obce, kdy tady byl i senátor 
Čada. Jinak jsem hrdý na to, že se udělala plynofikace, 
regulace a splašková kanalizace. Tyto akce byly pro nás,           
a hlavně pro občany hodně náročné, ale zvládli jsme je              
a pro budoucnost obce byly důležité“.  

Redakce: „V roce 2006 se konalo udílení Výročních cen 
obce Dlouhá Třebová, kde jste získal ocenění „Muž obce“. 
Jak jste tento moment vnímal? Byl to pro Vás důkaz toho, 
že jste mezi obyvateli oblíbený, nebo že svoji práci děláte 
dobře?“ 

Jan Horák: „Vážil jsem si důvěry spoluobčanů, protože jsem 
pro ně zřejmě dělal něco, za co mě ocenili. Udílení těchto 
cen bylo příjemné a vyzdvihovalo to dobrou práci 
oceněných“.  
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Redakce: „Je nějaké kontroverzní téma, ke kterému byste 
rád s odstupem času něco řekl?“ 

Jan Horák: „Nemyslím si, že by byly nějaké dohady, nebo že 
by mě někdo něco tolik vyčítal. Spory se řešily, třeba i u 

soudu, ale pak vždy došlo znovu na navázání normální 
komunikace a vše jsme si vyříkali a bavili se dál“.  

Redakce: „Čemu se nyní věnujete?“ 

Jan Horák: „V současné době se věnuji zprovoznění Pionýra 
z roku 1951. Občas hlídáme vnoučata“.

 

A na koho se v rozhovorech můžete těšit v předvánočním vydání? To vám neprozradíme, můžeme jen 
napovědět…tentokrát již upustíme od „politiky“ a necháme se vnést do adventního času. 

Pevně doufáme, že se vám tato rubrika zalíbí a přinese nejen inspiraci, ale také hlubší vhled do života těch, kteří vytvářejí 
naše lokální dění. Zároveň uvítáme vaše názory a připomínky na emailu: zpravodaj-dt@email.cz.                                     

S úctou 

Vaše redakce Dlouhotřebovského zpravodaje 

 

TĚLOVÝCHOVNÁ JEDNOTA DLOUHÁ TŘEBOVÁ, Z.S. 

Období dovolených a prázdnin máme za sebou, přesto pro nás úplně odpočinkové nebylo. Jen co jsme zakončili naši 
největší akci Sportovní den s Tělovýchovnou jednotou Dlouhá Třebová a současně i pravidelná cvičení, soustředili jsme se 
především na administrativu, která je s naší činností také bohužel spojena. Abychom našim členům mohli zajistit moderní 
pomůcky a co nejméně je finančně zatížit, využíváme dotací od Národní sportovní agentury, což je však spojeno s již 
zmíněnou administrativou jako je podání žádosti, splnění podmínek, předložení vyúčtování atd. ve stanovených lhůtách.        
A protože nás také čekalo vystoupení na obecní akci Setkání rodáků, občanů a přátel obce Dlouhá Třebová 9. září, na které 
některé oddíly zkoušely svá představení i o prázdninách. A začátkem záři už znovu chystáme zahájení pravidelných cvičení 
a tréninků našich oddílů. Od září již můžeme také nabídnout novinku, a to cvičení rodičů s dětmi. Veškeré informace 
naleznete na webových stránkách naší TJ www.tjdlouhatrebova.webnode.cz, kde jsou k dispozici jak podrobné informace 
k oddílům, tak i přihláška. Rádi Vás i Vaše děti v TJ uvítáme.  

Jak jsme se již v úvodu zmínili, naší největší akcí, kterou jsme uspořádali v sobotu 17. června 2023, byl již 6. ročník 
Sportovního dne s Tělovýchovnou jednotou Dlouhá Třebová. V letošním roce nesl i trochu slavnostnější ráz, neboť byl 
zároveň oslavou 100. výročí tělovýchovy v naší obci, a proto kromě tradičního programu jsme připravili také výstavu, která 
zachytila jak historické okamžiky, tak současnost. Součástí podvečerního programu bylo dále předání pamětních cen těm, 
kteří se svým působením v naší TJ zasloužili o její rozvoj a dobré jméno. Mezi oceněnými byli např. Ladislav Doskočil, Jaroslav 
Kašpar, Marta Kubištová, Ilona Šimková a Vladimír Štancl. A my jim tímto chceme ještě jednou moc poděkovat.  
Sportovní den i v letošním roce zahrnoval tradiční disciplíny jako turistický pochod, pohybové hrátky pro nejmenší děti, 
atletické víceboje nejen pro děti, turnaj ve volejbalu a nohejbalu, přespolní běh na Andrlův chlum a zpět, lidový běh a pro 
letošní rok „novinku“ „Rychtářův pětiboj“, který probíhal v sálu hostince Na Rychtě a zahrnoval soutěže v páce, v šipkách, 
ve slalomu s medicinbalem mezi kužely, zvedání soudku s pivem, a nakonec házení víček od piva do kelímku. I letos byla 
tato akce zařazena do celorepublikového projektu „Tipsport Sportuj s námi!“. Zúčastnilo se celkem 242 startujících, z toho 
140 dětí, stejně tak i na podvečerní kulturní program, který zahrnoval vystoupení oddílu hravého cvičení pro předškolní 
děti, oddílu gymnastiky, oddílu mladších žákyň a oddílu starších žen, dorazilo velké množství „sportovních příznivců“.        
Mezi vystoupením probíhalo vyhlašování výsledků jednotlivých turnajů a závodů a již zmíněné předání pamětních cen.            
Na závěr zahrála hudební skupina Fernet Šok. I přes malé dopolední přeháňky nám počasí přálo.  
 

mailto:zpravodaj-dt@email.cz
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Závěrem bychom rádi poděkovali našim partnerům akce, a to Obci Dlouhá Třebová, Služby Pirkl, Cyklo Tomi Tomáš 
Broulík, Elektro Franc, Konzum obchodní družstvo, Maro Česká Třebová, díky kterým mohly být i zajištěny pěkné ceny pro 
vítěze a odměny pro děti, a také díky patří všem, kteří nám s organizací vypomohli. Velká návštěvnost je pak pro nás velkou 
odměnou za energii vynaloženou jak do přípravy, tak i samotné organizace této akce. Informace a fotografie z letošního       
i předchozích ročníků jsou k dispozici na webu akce:  

 
 

Budeme moc rádi, pokud Vás uvidíme i příští rok.  
Cvičitelé TJ Dlouhá Třebová 

 
 
 

ATLETICKÝ ODDÍL  
Naši mladí atleti a atletky pokračují od jara v sérii závodů krajských přeborů družstev i jednotlivců Pardubického kraje, 

v přespolních bězích i dalších důležitých závodů letní atletické sezóny. Kromě krátké dvoutýdenní pauzy také stále poctivě 
trénovali a připravovali se na vrchol sezony. Děti z našeho oddílu nyní závodí v kategoriích od přípravek přes mladší žactvo 
až po starší žáky.  

Kromě̌ klasických tréninků probíhajících dvakrát až třikrát týdně, a to i včetně letních prázdnin, jsme letos odjeli v srpnu 
na atletické soustředění do Trutnova. Mladší děti trénovaly dvakrát denně a starší pak absolvovaly třífázový trénink,          
když začínaly ranním během před snídaní a pak je čekal ještě dopolední a odpolední trénink. Středeční odpoledne pak 

www.sportujstjdlouhatrebova.webnode.cz 
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patřilo výletu do Janských lázní a lanovkou na Černou horu. Stejně jako v předchozím roce si vedle únavy užily také hodně 
legrace a opět můžeme říci, že to byla výborná parta. Také se jim podařilo trénovat na stadionu vedle Matěje Krska,          
který byl letos součástí smíšené štafety 4 x 400 m na MS v Budapešti a s kterým se i rády v Trutnově společně vyfotily.  
 

 

Pravidelné́ trénování i letní soustředění pak přineslo spoustu cenných úspěchů. Rádi bychom uvedli např. 3. místo 
Viléma Čopiana v hodu raketkou ve finále Čokoládové tretry v Ostravě 27. 6., kam se probojoval z předchozího základního 
a následně semifinálového kola a kde společně poměřili své síly atleti z ČR a SR. Vilda se také stal krajským přeborníkem 
Pardubického kraje v kategorii přípravek v hodu kriketovým míčkem a druhý skončil ve skoku dalekém a také ve skoku 
vysokém. Krajským přeborníkem Pardubického kraje v kategorii mladšího žactva v hodu oštěpem se stal Matyáš Razým,  
a to v Ústí nad Orlicí 11. 6. Ve stejný den pak získal stříbro ve skoku vysokém ve stejné kategorii jako Matyáš i Vojtěch 
Čopian. V kategorii starších žáků pak vybojoval Daniel Razým stříbro v běhu na 800 m a také bronz v hodu oštěpem, 
Dominik Víťazka si z těchto závodů odvezl bronz ve skoku vysokém. V této soutěži také poprvé běžela naše štafeta chlapců 
na 4 x 60 m, která také bodovala – získala bronz.  

Dominik Víťazka byl také na základě svých výsledků vybrán Krajským atletickým svazem Pardubického kraje k účasti      
na Mezikrajovém utkání žactva ve Staré Boleslavi 25. 6., kde byl nakonec 3. v běhu na 100 m překážek a dále byl součástí 
bronzové štafety na 4 x 60 m a tím přinesl družstvu Pardubického kraje cenné body.  

Hned první týden v září byl opravdu náročný. V neděli 3. září 2023 se konalo poslední 4. kolo Krajského přeboru 
Pardubického kraje družstev žactva, kde naši chlapci skončili čtvrtí a tím si zajistili i celkové 4. místo za družstvy                        
ŠAK Pardubice, AC Pardubice a Atletikou Chrudim a zanechali za sebou ostatní družstva velkých atletických oddílů celého 
Pardubického kraje.  
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Ve stejný den v Brně na EUROPEAN ATHLETICS GAMES 2023, kterého se zúčastnili zástupci atletických oddílů                       
ze 17 států Evropy, si Laura Lustyková vybojovala 18. místo ve skoku dalekém ve své kategorii v konkurenci 128 startujících, 
Matyáš Razým pak 15. místo také ve skoku dalekém z 98 zúčastněných. Dále si svým hodem kriketovým míčkem zajistil 
postup mezi 8 finalistů ze 65 atletů a v pondělí 4. září pak ve finále získal zaslouženě bronzovou medaili. Tyto závody byly 
pro ně velkou výzvou a zároveň zážitkem, které začalo již v sobotu slavnostním zahájením s průvodem všech zúčastněných 
atletických oddílů, a nakonec i slavnostním vyhlášením.  
 

 
 
V sobotu 10. 9. ve Svitavách se Daniel Razým zúčastnil Krajského přeboru Pardubického kraje jednotlivců v kategorii mužů 
v běhu na 800 m. Přestože sám patří ještě do kategorie starších žáků, domů si přivezl bronzovou medaili.  
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Nyní ́ nás čekají ještě další náročné závody. Dominik Víťazka se nominoval na Mistrovství ČR žactva, které se koná              
16. – 17. 9. 2023 v Břeclavi, v běhu na 100 m překážek, stejně tak se na toto mistrovství nominovala naše chlapecká štafeta 
na 4 x 300 m. Dále byl Matyáš Razým vybrán Krajským atletickým svazem k reprezentování Pardubického kraje                            
na Mezikrajovém utkání v Trutnově 28. 9. 2023. A v neposlední řadě družstvo mladších žáků čeká v sobotu 23. 9. 2023 
finále Krajského přeboru Pardubického kraje družstev, kam postoupilo na základě svých výsledků z předchozích 5 kol. 
Chlapci zde mají šanci bojovat o medaile. Tak jim všem prosím držte palce, pro své nadšení, poctivé tréninky a snahu si to 
opravdu zaslouží.  

Od úterý 19. 9. již začínáme s běžnými tréninky jak u přípravky, tak i minipřípravky. Těšíme se, že se zase se všemi po 
prázdninách uvidíme a také poznáme nové tváře zájemců o náš oddíl. A pokud se chcete o našem oddílu dovědět více, 
máme své vlastní webové stránky www.atletikadlouhatrebova.webnode.cz .  

za Atletický oddíl TJ Lukáš Razým  

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

V minulém příspěvku jsme čtenáře Dlouhotřebovského zpravodaje zvali na jednu z našich největších akcí,                                      
a to Staročeskou pouť. Letošní Staročeská pouť proběhla o víkendu 8. – 9. 7. 2023. Již od sobotního odpoledne si mohli 
návštěvníci užít různorodé atrakce a posedět v zastřešeném areálu s bohatým občerstvením. O večerní zábavu se postarala 
kapela METAXA, která sklidila velmi pozitivní ohlasy. Jako každý rok, tak i letos neděle patřila zejména rodinám s dětmi              
a celkově se nesla v klidnějším duchu. K tanci a poslechu zahrála kapela Volnost.  

Již několik let se náš sbor podílí na zajištění bezpečnosti cyklistického závodu tzv. 
Českotřebovského cyklomaratonu. Start a cíl cyklistického závodu je ve sportovním areálu 
Peklák v České Třebové, přičemž závodníci si mohou vybrat ze dvou tras: [i] kratší trasy 
v délce 26,5 km, [ii] delší trasy v délce celých 44 km. Obě trasy vedou i přes naši obec, kdy 
právě zde se o bezpečnost závodníků, jakož i ostatních osob starají členové našeho sboru. 
Pouze pak doplníme, že letos se jednalo o již 14. ročník tohoto úspěšného závodu.  

V sobotu 9. 9. 2023 pořádala obec Dlouhá Třebová akci s názvem „Setkání rodáků, 
občanů a přátel obce Dlouhá Třebová“, která bezesporu byla nejvýznamnější akcí v naší 
obci v tomto roce. Na této akci nemohl chybět ani náš sbor, kdy jeho členové se starali           
o občerstvení pro účastníky akce na Starém hřišti. Pro zájemce byla připravena výstava 
v hasičské zbrojnici, kde se návštěvníci mohli seznámit s historií našeho sboru z dobových 
fotografií a listin, jakož i s jeho současností, kterou reprezentovala zejména naše současná 
technika.  

Závěrem a ve značném předstihu si dovolíme čtenáře informovat, že naše druhá 
největší akce – Hasičský ples – proběhne v sobotu 17. 2. 2024, o této akci Vás však budeme 
ještě včas informovat.  

Za SDH Dlouhá Třebová 
Novotný Jan ml. 

----------------------------------------------- 
 

 
 
 
 

 

Významnou součástí výstav při akci Setkání rodáků, občanů a přátel obce 2023 byla 

moderní technika Hasičského záchranného sboru Pardubického kraje, Stanice Ústí nad 

Orlicí. Návštěvníkům malým i velkým byli k dispozici profesionální hasiči, kteří ochotně 

předvedli své vybavení. Chvílemi dechberoucí byla komentovaná záchrana osoby, která 

ztratila vědomí na laně ve vysoké výšce. 
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ODDÍL SKAUTŮ DLOUHÁ TŘEBOVÁ 

Skautské prázdniny 

Skauti… Prázdniny… Jasně, tábor! 
Je to tak, první dva týdny jsme 
strávili na našem tábořišti u Hlinska 
a užívali si celotáborovou hru Cesta 
kolem světa. Pekli jsme pizzu v Itálii, 
luštili šifry v egyptských pyramidách, 
slavili brazilský karneval a podívali    
se i do Austrálie, Mexika, Indie nebo 
do Karibiku, kde pro změnu proběhla 
velká vodní bitva s piráty. Kromě 
celotáborové hry kluci a holky zažili 
také koupání v zatopených lomech, 

vstávání na východ slunce, pořádnou bouřku, řezání dřeva, ale taky pohodu u táboráku nebo letní kino přímo v táboře. 

Začátkem srpna se parta vedoucích vydala na skautský výstup na Kralický Sněžník. Bohužel se termín nesešel s hezkým 
počasím, a nakonec jsme promokli všichni. Zase ale můžeme říct, že jsme viděli potoky tam, kde normálně vůbec nejsou        
a zato jsme vůbec nic neviděli z nové rozhledny, ve které ale přeci jen pršelo a foukalo o něco méně. 

Úplně poslední den prázdnin jsme ještě společně se skauty a skautkami z Ústí vyrazili vyzkoušet lezení na skalách.           
Tam počasí vyšlo a kluci lezli na jednu skálu za druhou. Samozřejmě jištění na laně a se zkušeným dozorem. Akce měla 
úspěch     a shodli jsme se, že to asi nebylo naposledy. Tak třeba zase na jaře. Po prázdninách přišla škola a s ní i nový 
skautský rok. Zahájili jsme ho společnou schůzkou pro všechny děti i rodiče hned v pátek 8. září, kde jsme domluvili časy 
schůzek a už se nemůžeme dočkat až začnou. 

 

 

A taky se těšíme, až rozjedeme stavbu naší nové klubovny. Jak jsem psal v minulém čísle, s naší současnou klubovnou      
se bohužel budeme muset po 20 letech rozloučit a bez ní to nejde. Aby mohl náš oddíl dál fungovat a kluci z Hylvát a Dlouhé 
Třebové mohli dál chodit do skautu, budeme stavět klubovnu novou. Věříme, že to má smysl a budeme rádi, když nás 
podpoříte jakýmkoli darem na WWW.DARUJME.CZ/DLOUHA-TREBOVA. Děkujeme. 

 

A úplně nakonec zmíním dvě akce v obci. Na setkání rodáků jste 
měli možnost si prohlédnout malou výstavu z naší historie                          
i současnosti přímo na hřišti. K vidění byly kroje, šátky, fotky, vlajky, 
kronika a mnoho dalšího. Další akci teprve chystáme, a to na první 
listopadovou sobotu – nejen děti mohou 4.11. odpoledne dorazit do 
školy zahrát si některou z velké spousty našich deskových a jiných 
her. Více informací o Deskohraní najdete v kalendáři akcí. 

 
Za 3. oddíl skautů Dlouhá Třebová Vojtěch Mikuláš 

http://www.darujme.cz/DLOUHA-TREBOVA
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HLÁŠENÍ Z HŘEBČÍNA KARLEN 

První zářijovou sobotu 2.9. jste již mohli vidět 11. Ročník akce Ze sedla vidíš mnohem dál. Záštitu nad touto akcí převzal 
hejtman Pardubického kraje p. Martin Netolický.  

Na programu sobotního odpoledne bylo 12 vystoupení, na kterém se podílelo 60 členů a přátel jezdeckého klubu Hřebčin 
Karlen.  

Do začátku vjel do kolbiště kočár tažený 
chladnokrevnými koňmi, vedený kočím Milanem 
Broulíkem a vlajkonoškou Agátou Holánkovou, kteří 
přivezli majitelé hřebčína Karlen, manželé 
Kašparovi.  

Jako první jste mohli vidět volnou  sestavu na 
hudbu neboli Kür. Kür je divácky nejatraktivnější 
variantou drezury, která je doménou mistrovských 
a mezinárodních soutěží. 

Nemohla chybět ukázka hiporehabilitace,                
s koněm Aronem, kterého vedla Šárka Kašparová. 
Hiporehabilitační jednotku vedla instruktorka Lenka 
Kašparová a jako asistentka Martina Sršňová.         
Dále následovalo vystoupení na motiv ze  seriálu 
Papírový dům kde se jezdkyně představily jako 
,,lupiči z banky“. Jako další číslo jste mohli vidět 
krásně oblečenou westernovou slečnu, při 
práci  s koněm,        ze země i ze sedla a ukázky 
různých westernových disciplín. 

I letos bylo nejvíce očekávané žehnání hříbátek a to i pro 
nás, protože jsme tu mohli poprvé přivítat nového faráře 
z České Třebové p. Adam Grabiece. Kmotrou hříbat byla 
milovnice koní Olga Sýkorová, která se podílela na jménech 
letošních hříbat. 

Poté bylo vyhlášení soutěže nejhezčího klobouku, která se 
konala letos po druhé. Jako další se na jízdárně ukázaly klisny 
s hříbaty, které předvedly velmi srandovní vystoupení. Bylo 
krásné se koukat  jak malá hříbátka skotačí a běhají za svými 
matkami a okusují jim barevné pentle na hřívě a ocasu.  

Na písničku Nafrněná si připravily dvě jezdkyně jezdeckého 
oddílu jezdeckou sestavu na koních, kde jezdili  jako dámy v sedlech se skleničkou prosecca – prostě,,nafrněné“.  Dětem se 
moc líbili Šmoulové na koních, kteří pak prováděli účastníky soutěží, jak děti tak dospělé, různými překážkami a úkoly. Moc 
jsme se nasmáli a všichni dostali sladkou odměnu. Děti  obdržely také vitamíny od firmy Global Nutrition. Hřebem                         
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a vyvrcholením akce byl skok mohutnosti, kdy dvě klisny plemene 
welsh co mezi sebou  soupeřily, která přeskočí vyšší překážku.              
To bylo tak napínavé, že se lidé zvedali z laviček. Nakonec  se děti 
vozily na koních a užívaly krásného počasí, mlsaly domácí zákusky         
a nechávaly si dělat tetování metodou airbrush. Dospělí si spolu 
povídali, popíjeli lahodný mok a pochutnávali si na uzené kýtě                
či párku v rohlíku.  

Moc děkujeme sponzorům, díky kterým jsme mohli udělat tak 
bohatou tombolu, kde bylo ve velké tombole 150 a v malé až 220cen. 

Když už píši o poděkování, musím zmínit to, že na letošní akci bylo 
velké překvapení pro sl. Elišku. Tu jsme pozvaly za námi na jízdárnu   
i s jejími rodiči, manželi Kovářovými, pro které tu čekalo překvapení 

ve formě poukazu na hiporehabilitaci. Tu věnovali Elišce manželé Marie         
a Petr Kadlecovi              z Perné, kteří poukaz předali osobně.  

Ještě za sebe a za své pomocníky a spolupracovníky bych chtěla říci, že 
nás tato práce těší. Není nad to vidět rozzářené oči klientů i jejich pokroky, 
které dělají díky blahodárnému účinku trpělivé koňské duše. 

Na závěr bych chtěla poděkovat všem co nám na 11.Ročníku pomáhali. 
Jsou to nejmenší jezdci z pony klubu, jezdeckého pony klubu, jezdeckého 
oddílu, kamarádi, rodiče, přátelé a i lidičky co jste na akci neviděli všem 
patří velké díky.  

 
 

L+R Kašparovi 
 
 
 

KRÁSNÉ CESTOVÁNÍ 

LIPNICE NAD SÁZAVOU, PODLIPNICKÉ KOSTELÍKY A SVĚTLÁ NAD SÁZAVOU 

Milí spoluobčané, léto je definitivně za námi (doufejme, že i velmi horké dny) a podzim je skvělý čas pro - alespoň 
víkendové - cestování. A já vám nabízím jeden pěkný tip! Přijměte pozvánku do Lipnice nad Sázavou a jejího nejbližšího 
okolí. 

Kdo by neznal Jaroslava Haška a jeho spojitost s Lipnicí, kde 
prožil poslední dva roky svého života? A stejně tak i festival 
Haškova Lipnice. V Lipnici je ale mnohem více zajímavostí! Tou 
největší a nejznámější je lipnický hrad, hrdě se vypínající nad 
městečkem, který má vcelku dlouhou historii. 

Byl založen kolem roku 1310 v tehdy drsném a divokém kraji, 
plném neprostupných hustých lesů. Zakladateli byli 
Lichtenburkové, jedna z větví patřící ke starobylému rodu 
Ronovců – pánů se znakem zkřížené ostrve. Raimund 
z Lichtenburka vlastnil nedaleký Německý Brod (dnes Havlíčkův) 
a ten skýtal dostatek prostředků pro stavbu hradu, položeného 
na skalní vyvýšenině mezi dvěma kopci. Hrad hlídal jak město, 
tak i široké okolí, kde se proplétaly kupecké stezky spojující 
Čechy a Moravu. 

Jeho dějiny jsou docela pestré, vystřídala se zde celá řada majitelů. Osudová pro něj a jeho okolí byla neděle 19. ledna 
1869, kdy jej postihl obrovský požár. Tomu podlehl nejen téměř celý hrad, ale také velká část městečka Lipnice. 
V následujících letech vznikl Sbor na záchranu hradu Lipnice a roku 1924 hrad získal Klub československých turistů.                 
Ten zříceniny zajistil a zpřístupnil veřejnosti. Dnes hrad patří pod Národní památkový ústav a ten se stará o jeho konzervaci 
a opravy. 
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Je to opravdu velkolepá a romantická zřícenina s krásnou gotickou kaplí a dech beroucími výhledy do okolí. Rozhodně 
stojí za návštěvu! 

Pokud jste milovníky přírody – a tam je skutečně moc pěkná – 
vydejte se na pěší putování kolem lipnických lomů. Tudy vede (mimo 
jiné) naučná stezka „Národní památník odposlechu“ odkazující                
ke sledování „nepohodlných“ lidí za minulého režimu. Do skal lomů 
jsou vytesány velké reliéfy: Bretschneiderovo ucho, Ústa pravdy a Zlaté 
oči od akademického sochaře Radomíra Dvořáka. Mimochodem, tyto 
zajímavé exteriéry se objevily v relativně nové české pohádce 
Princezna zakletá v čase. Naučná stezka vede až k poslednímu 
zastavení Hlava XII. To má podobu spisovatele Jaroslava Haška a je také 
dílem pana Dvořáka. 

Po cestě, která vás zase zavede do Lipnice, budete možná znaveni  
a hladoví, tak můžete navštívit hostinec U České koruny, kde se dá             
i přespat. Vedou ho potomci Jaroslava Haška a všude jsou tu na něj 
upomínky. Můžete si dát něco malého, jako třeba domácí paštiku nebo 
škvarky, nebo většího – místní specialitu konfitované husí stehno, a vše zapít dobrým pivem. 

Jestliže váš výlet bude vícedenní, určitě nezapomeňte navštívit 
tzv. Podlipnické kostelíky. Je to zajímavý soubor třech nenápadných 
venkovských kostelíků nevelkých rozměrů, které však uvnitř skrývají 
opravdové klenoty v podobě úchvatných a rozsáhlých nástěnných 
maleb ze 14. století! Donedávna o nich nikdo ani pořádně nevěděl       
a myslím si, že ani dnes to není příliš známé mimo odborné kruhy. Jde 
o kostely sv. Markéty v Loukově, sv. Martina v Dolním Městě a sv. Jiří 
v Řečici. O jejich existenci se dozvídáme z rejstříku papežských 
desátků z roku 1352, kde se zmiňují všechny tři vsi (Loukov už dnes 
neexistuje) a jejich kostely. Všechny tu však beze sporu stály dříve        
a to nejméně o půl století. Každý z nich je jiný, ale malířská výzdoba 
je úžasná ve všech, a my, pokud jsme trochu zasvěcení do křesťanské 
tématiky, v nich můžeme číst jako v knize. Však ve středověkých 

dobách jen málo lidí umělo skutečně číst a malby v kostele jim 
vyprávěly vizuální formou křesťanské příběhy z Bible nebo různých 
legend o svatých. Ne nadarmo se tomu říká Biblia pauperum (Bible 
chudých). 

A zde v těchto kostelících je tematická oblast opravdu široká, 
můžeme tu najít např. sv. Kryštofa, Poslední večeři, Oplakávání Krista, 
Ukřižování nebo Pannu Marii s Janem Křtitelem a mnoho dalších. 

Pokud byste se chtěli podívat dovnitř kostelů, je třeba předem 
kontaktovat někoho ze spolku „Přátelé podlipnických kostelů“                   
a dohodnout se na otevření - mají webové stránky s kontakty.  

 
A jestli budete mít ještě čas, tak v nedaleké Světlé nad Sázavou 

mají pěkně zrekonstruovaný novorenesanční zámek, který má čtyři 
křídla s uzavřeným nádvořím a zimní zahradu. Mají tu několik 
zajímavých expozic a taky zámeckou kavárnu pro osvěžení. Na 
zámek navazuje rozsáhlý romantický anglický park s rybníky, mosty 
a altány, který přímo vybízí k procházce. 

 
 
 

Přeji krásný podzim a krásné cestování přátelé! 
Jitka Kuběnková 
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